
MACDONALD PRIZE:

Each year the Manufacturers Life Insurance Company and the Canadian Historical Association give the Sir John A. Macdonald Prize, with \$5000, for the non-fiction work of Canadian history "judged to have made the most significant contribution to an understanding of the Canadian past."

The fifth Macdonald Prize was awarded at the recent Annual General Meeting at Dalhousie University to Gregory Kealey for his Toronto Workers Respond to Industrial Capitalism, 1867-1892. The citation which accompanied the award read as follows:

The history of the working class and the labour movement is undoubtedly one of the most significant among current strains of Canadian historiography. Gregory Kealey's book is a major contribution to the literature, and a lively and relevant commentary for the contemporary world.

The jury, composed of F. Harvey, V. Nelles, F. Ouellet, M. Prang and N. Ward awarded honourable mentions to: J. Brown, R. Craig Brown, F. Hardy, D. Owsram, J. Parr, M. Voisine and S. VanKirk.

REGIONAL HISTORY CERTIFICATES OF MERIT, 1980

The chairman of the Regional History Committee, G. Friesen, has announced the following winners:

L.S.F. Upton, Micmacs and Colonists: Indian-White Relations in the Maritimes, 1713-1867

L.S.F. Upton, who died in March 1980, left an enduring contribution to regional history in his study of Amerindian-European relations in the Atlantic Provinces. His articles on the topic published between 1973 and 1979 in Acadiensis, the Canadian Historical Review, and the Journal of Canadian Studies, and his book, Micmacs and Colonists, published in 1979, exhibit the qualities of exhaustive research, lucid style and sound analysis characteristic of Upton's scholarship. Sensitive to both European and Amerindian perspectives, Upton described the Micmacs as active agents in the historical process and thereby did much to illuminate their regional identity in Amerindian and Canadian history. Upton's presence in the community of Canadian historians will be sorely missed.

Phyllis Blakeley

Dr. Phyllis Blakeley has devoted her life to the exploration, preservation and dissemination of Nova Scotia's history and heritage. Author of scores of articles, several school texts and a highly successful book, Glimpses of Halifax, 1867-1890, Dr. Blakeley has demonstrated a remarkable grasp of the history of her native province and has earned a far-reaching reputation for her meticulous scholarship. A charter member of Heritage Trust of Nova Scotia

PRIX MACDONALD:

Chaque année la compagnie d'assurance Manuvie et la Société historique du Canada décernent le prix Sir John A. Macdonald, qui consiste en une médaille et la somme de \$5000, à l'auteur de l'ouvrage qui a le plus contribué, durant l'année du concours, à la compréhension de l'histoire canadienne.

Le cinquième prix Macdonald a été accordé lors du congrès annuel de la Société historique du Canada à l'Université Dalhousie en juin dernier à Gregory Kealey pour son ouvrage intitulé: Toronto Workers Respond to Industrial Capitalism, 1867-1892. Lors de l'attribution du prix, M. Kealey s'est mérité la citation suivante:

Parmi les courants dominants de l'historiographie canadienne actuelle, l'histoire de la classe ouvrière et du mouvement ouvrier est sans aucun doute un des plus significatifs. Le livre de Gregory Kealey est une contribution capitale à cette histoire tellement vivante pour le monde actuel.

Le jury, composé de F. Harvey, V. Nelles, F. Ouellet, M. Prang et N. Ward accordèrent des mentions honorables à: J. Brown, R. Craig Brown, F. Hardy, D. Owsram, J. Parr, M. Voisine et S. VanKirk.

CERTIFICATS DE MERITE EN HISTOIRE REGIONALE, 1980

Le président du comité d'histoire régionale, G. Friesen a remis les certificats suivants:

L.S.F. Upton, Micmacs and Colonists: Indian-White Relations in the Maritimes, 1713-1867

L.S.F. Upton, décédé en mars 1980, a laissé une contribution importante à l'histoire régionale dans son étude des relations Amérindo-Européennes dans les provinces atlantiques. Ses articles publiés sur ce sujet entre 1973 et 1979 dans Acadiensis, la Canadian Historical Review, la Revue d'histoire canadienne ainsi que son ouvrage Micmacs and Colonists, publié en 1979, font preuve des qualités qui caractérisent les oeuvres érudites de Upton. Sensible à la fois aux perspectives amérindiennes et européennes, Upton traita des Micmacs comme agents actifs du processus historique et contribua ainsi à éclairer leur identité régionale dans l'histoire amérindienne et canadienne. La présence de Upton au sein de la communauté des historiens canadiens sera profondément regrettée.

Phyllis Blakeley

Phyllis Blakeley a consacré sa vie à l'exploration, la préservation et la dissémination de l'histoire et du patrimoine de la Nouvelle-Ecosse. Auteur de plusieurs articles, de nombreux manuels scolaires et d'un livre qui a obtenu beaucoup de succès, Glimpses of Halifax, 1867-1890, elle a démontré une compréhension remarquable de l'histoire de sa province d'origine et s'est méritée une réputation importante pour ses travaux méticuleux. Membre à charte du fonds du patrimoine de la Nouvelle-Ecosse

and its president from 1976 to 1978, she is a fearless champion of historical preservation and has been instrumental in saving many architectural monuments from the wrecker's ball and chain. Associated since 1945 with the Public Archives of Nova Scotia where she rose to the position of Associate Archivist in 1977, Dr. Blakeley has won the respect, gratitude and love of a generation of scholars working in the field of Nova Scotia history. They, perhaps more than others, realize that this woman of unflinching cheerfulness has no equal in her dedication of Nova Scotia history.

Them Days: editor Doris Saunders

Since the first issue of Them Days was published in 1975, the quarterly has been a document to the enthusiasm, talent and energy of its editor, Doris Saunders. Working with meagre funds and against daunting geographical challenges, Doris Saunders and her largely volunteer staff have collected and published oral interviews, diaries, letters and photographs documenting "the old ways and early days of Labrador." As well as preserving for posterity these valuable records of Canadian social history, Them Days has generated among Labradorians an active interest in history, the ultimate tribute to this exceedingly worthy project.

The Agricultural History of Ontario Seminar Proceedings 1976-1979. (Terry Crowley, editor, 1976-78, Alan Brookes, editor, 1979).

The Annual Agricultural History of Ontario Seminars, held at the University of Guelph since 1976 stem from a suggestion made by Professor Ross Irwin of the School of Engineering, University of Guelph. They have been organized by a committee drawn from several departments of the university and have been sponsored and the Proceedings have been published by the University School of Part-Time Studies and Continuing Education. All of the organizing bodies and individuals deserve high praise for their work but it is of course the actual Proceedings which merit special commendation. To date 24 authors, from a variety of disciplines and institutions have presented papers which have subsequently been published in the Proceedings. The quality of these presentations has been uniformly high. Their collective work, dealing with a commendably wide range of rural subjects, represents a much needed and significant contribution to the history of rural Ontario as a whole and to the history of particular rural regions within the province.

Royce MacGillivray and Ewan Ross, A History of Glengarry

A History of Glengarry is a large, ambitious book, based on a most impressive range of original research. The authors successfully make their case for treating Glengarry as a unique part of Ontario and Canada, a uniqueness grounded in a long and often difficult history. The book is especially valuable in its exploration of subjects not often adequately

et sa présidente de 1976 à 1978, elle défendit avec courage la préservation historique et elle réussit à sauver plusieurs monuments et oeuvres d'architecture du marteau des démolisseurs. Associée depuis 1945 aux Archives publiques de Nouvelle-Écosse où elle occupa le poste d'archiviste associé en 1977, madame Blakeley s'est méritée le respect, la gratitude et l'estime de toute une génération de chercheurs en histoire de Nouvelle-Écosse. Plus que tout autre, ils ont réalisé que cette femme au tempérament gai s'était consacrée plus que n'importe qui à l'histoire de sa province.

Them Days, édité par Doris Saunders

Depuis le premier numéro de Them Days en 1975, la revue a témoigné de l'enthousiasme, du talent et de l'énergie de sa directrice, Doris Saunders. Avec des moyens limités et confrontant un défi géographique de taille, Doris Saunders et ses acolytes, la plupart du temps bénévoles, ont recueilli et publié des entrevues, des journaux intimes, des lettres et des photographies pour documenter "les moeurs anciennes et les premiers jours du Labrador". En plus de préserver pour la postérité des documents inestimables pour l'histoire sociale du Canada, Them Days a provoqué chez les gens du Labrador un intérêt pour l'histoire qui constitue l'hommage ultime à ce projet extrêmement valable.

The Agricultural History of Ontario Seminar, Proceedings, 1976-1979, (Terry Crowley, directeur, 1976-78, Alan Brookes, directeur, 1979).

Les séminaires annuels sur l'histoire de l'agriculture de l'Ontario, tenus à l'université de Guelph depuis 1976 sont le fruit d'une suggestion faite par le professeur Ross Irwin de l'école de génie de l'université de Guelph. Ils ont été organisés par un comité formé de représentants de plusieurs départements de l'université et les Proceedings ont été publiés par la University School of Part-Time Studies and Continuing Education. Si tous les individus et les groupes responsables de l'organisation doivent être félicités, ce sont évidemment aux Proceedings que vont nos éloges. A date, vingt-quatre auteurs, issus de plusieurs disciplines et institutions, ont présenté des communications qui ont subséquemment été publiées dans les Proceedings. La qualité de ces communications a été constante. L'ensemble des travaux, traitant d'un large éventail de sujets ruraux, représente une contribution de grande portée à l'histoire rurale de l'Ontario et de certaines régions rurales de la province.

Royce MacGillivray et Ewan Ross, A History of Glengarry

A History of Glengarry est un ouvrage ambitieux fondé sur une recherche originale des plus étendue. Les auteurs démontrent avec succès comment Glengarry était unique dans l'histoire de l'Ontario et du Canada et que sa spécificité était basée sur sa longue et souvent difficile histoire. Ce livre est particulièrement précieux pour son exploration de thèmes qui ne sont souvent pas traités de façon

treated in local histories, especially economic topics such as the milk business, light and power and local industries. Above all, the authors have adhered to and achieved their main purpose: to explain "what happened to the ordinary people" of the County of Glengarry.

Alan F.J. Artibise, Winnipeg: A Social History of Urban Growth

Winnipeg: A Social History of Urban Growth has been widely recognized as the first modern urban biography in Canada. Its selection of themes and its utilization of research tools make it a model of its kind. By demonstrating the crucial relationships between social policy, economic interest and the physical character of the city, it has opened important new approaches to the study of class, ethnicity and political power in western Canada.

John Herd Thompson, Harvests of War

Professor Thompson's volume on the western interior during World War I has been praised by reviewers as a concise, fluent and finely-crafted analysis of a region and an era. They have welcomed the scholarly foundation and the analytical tone of his provocative interpretations and have been unanimous in their praise for the deceptively light style in which this admirable work of research has been presented.

J. Donald Wilson and David C. Jones (eds.)
Schooling and Society in 20th Century British Columbia

In many ways Schooling and Society in 20th Century British Columbia is a pioneering work. It is not the first book on the history of education in British Columbia, but it does herald a new departure by looking at educational history in the wider context of social history. As the title suggests, these essays not only examine aspects of schooling in British Columbia but they also shed light on the nature of the province's society. The authors have, therefore, signaled a promising new direction for the writing of British Columbia history.

Richard J. Diubaldo, Stefansson and the Canadian Arctic

Neither the Canadian Arctic nor Vilhjalmur Stefansson, one of its greatest explorers, have received the attention they deserve from historians. In his book, Stefansson and the Canadian Arctic, Richard J. Diubaldo makes an important contribution to an understanding of both the explorer and the region that he explored. This well-researched book provides new insights into the personality of Stefansson and reminds us of the significance of his work in the north and the extent to which he expanded contemporary knowledge of the geography and ethnology of the area. Most importantly, Diubaldo presents a strongly argued explanation of the fact that Stefansson's work has been neglected by Canadians; a neglect that this book does much to rectify.

adéquate dans les histoires locales, surtout lorsqu'il s'agit de sujets touchant à l'économie, telle l'industrie laitière, l'énergie électrique ou les industries locales. Avant tout, les auteurs ont atteint le but qu'ils se proposaient: expliquer "ce qui est arrivé aux gens ordinaires" du comté de Glengarry.

Alan F.J. Artibise, Winnipeg: A Social History of Urban Growth

Winnipeg: A Social History a été généralement reconnue comme la première biographie urbaine au Canada. La sélection des thèmes et l'utilisation des instruments de recherche en font un modèle du genre. En démontrant les relations fondamentales entre la politique sociale, les intérêts économiques et l'aspect physique de la ville, cet ouvrage a ouvert la voie à de nouvelles approches importantes pour l'étude des classes, de l'ethnicité et du pouvoir politique dans l'ouest canadien.

John Herd Thompson, Harvests of War

Les critiques ont loué le livre du professeur Thompson sur les Prairies pendant la Première Guerre mondiale pour son analyse concise, fine et bien présentée d'une région et d'une époque. Ils ont bien accueilli la base érudite et le ton analytique de son interprétation provocative et furent unanimes dans leurs éloges pour le style trompeusement léger dans lequel il nous a présenté cette admirable oeuvre de recherche.

J. Donald Wilson et David C. Jones, (rédacteurs),
Schooling and Society in 20th Century British Columbia

Schooling and Society in 20th Century British Columbia est à plus d'un titre une oeuvre de pionnier. Bien que ce ne soit pas le premier ouvrage sur l'éducation en Colombie-Britannique il marque un nouveau départ en étudiant l'histoire de l'éducation dans le contexte plus large de l'histoire sociale. Comme le suggère le titre, ces articles n'examinent pas seulement divers aspects de l'instruction en Colombie-Britannique mais montrent aussi la nature de la société de la province. Les auteurs ont donc ouvert une nouvelle voie fort prometteuse pour l'histoire de la Colombie-Britannique.

Richard J. Diubaldo, Stefansson and the Canadian Arctic

Ni l'Arctique canadien ni Vilhjalmur Stefansson, un de ses plus grands explorateurs, n'ont reçu des historiens l'attention qu'ils méritent. Richard J. Diubaldo, dans son livre Stefansson and the Canadian Arctic, contribue sérieusement à notre connaissance de l'explorateur et de la région qu'il a exploré. Cet ouvrage bien fouillé présente de nouveaux aperçus sur la personnalité de Stefansson et nous rappelle l'importance de ses travaux dans le nord. Il nous montre aussi jusqu'à quel point Stefansson a étendu la connaissance contemporaine de la géographie et de l'ethnologie dans cette région. De plus, Diubaldo nous présente une explication bien étoffée de la négligence de l'oeuvre de Stefansson par les Canadiens, négligence que ce livre sert beaucoup à rectifier.